
DIENST OP  17 december 2023, 10 uur  2023.30     
Doopsgezinde Gemeente Aalsmeer   
Orgel/Piano: Valeriya Zakopay Contrabas: Timur Babashyn 
Kerkenraadslid: Tilly Overbeek Opname en Regie: Commissie techniek 
Lezer:  Gerda Stieva   Predikant: Paul F. Thimm 
 
 
Muziek: J. S. Bach (1685-1750)  Aria op de G-snaar uit Suite nr. 3 in D groot 
 
 
Aansteken van de kaarsen  Mededelingen 
 
 
Zingen “Wek mijn zachtheid weer”    925 (2x)  
 
            
Bemoediging en Groet        
 
Onze hulp is in de naam van God de Eeuwige, 
Die hemel en aarde maakt, 
Die trouw houdt in eeuwigheid; 
Die niet in de steek laat het werk van zijn handen. 
 
Genade, barmhartigheid en vrede  
van God, die ons liefheeft 
en van Jezus Christus, die ons voorgaat 
door de Heilige Geest, die ons steunt en uitdaagt.  Amen. 
 
 
Zingen “Licht in onze dagen”     463:1,2,3,5,6  
 
 
Gebed          
 
Een nieuwe hemel en een nieuwe aarde, dat hebt u beloofd 
door de mond van profeten…en we wachten en hopen daarop al zolang. 
 
Licht in de duisternis brengt U, 
en toch twijfelen we zo vaak, of uw goedheid over het kwaad het wint. 
 
God, geef ons steeds weer voldoende vertrouwen in U, in elkaar en in onszelf, 
zodat we die twijfel overwinnen. 
 
God, help dat we blijven wachten en hopen op een nieuwe hemel en nieuwe aarde, 
ondanks alles…en dat we niet alleen wachten daarop maar ons ook daarvoor inzetten. 
 
En daarom, spreek tot ons ook vandaag, inspireer ons zodat we ons inzetten 
voor uw koninkrijk op aarde, door Jezus daarin na te volgen. Amen. 
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Inleiding 
 
Profeten zijn heel belangrijk. 
Profeten zijn belangrijk, omdat ze mensen waarschuwen voor dingen die niet goed zijn 
in de samenleving en omdat ze de hoop aanwakkeren en levend houden. 
 
Profeten zijn ook lastig en tegendraads en kritisch. Ze zijn vaak niet populair. 
Niet iedereen luistert graag naar ze, want ze kaarten dingen aan die gevoelig liggen. 
Maar profeten zijn loyale mensen – loyaal aan hun volk, maar ook aan God.  
Daarom zeggen ze onverwachtse dingen, dingen die niet uitkomen: 
waarschuwingen als mensen baldadig en dwaas handelen 
en troost als mensen zo in beslag genomen worden door verdriet, teleurstelling, 
wanhoop. 
 
Het is de moeite waard om te luisteren en te blijven luisteren naar profeten,  
naar hun vragen en twijfels, naar hun kritiek en visioenen. 
 
Laten we vandaag luisteren naar Jesaja en naar de Johannes de Doper. 
 
 
Bijbellezing: Jesaja 65:17-19 en 21-25 
 
 
Zingen “Wij mensen blijven dromen dromen”     Zingenderwijs nr. 167 
 Melodie van psalm 65  (65)     3 coupletten 
 
 
Bijbellezing: Johannes 3:22-30 
 
 
Zingen “Kwam van Godsweg”     456b:1,2,3,4,5,6 
    1: allen, 2 vrouwen, 3 mannen, 4: vrouwen, 5: mannen, 6: allen 
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Preek / overdenking          
 
Lieve gemeente in deze tijd vóór kerst! 
 
Jesaja en Johannes. Twee profeten. Hun namen beginnen beide met een J., maar ze 
zijn totaal verschillend. 

I. 
De teksten in het boek Jesaja hebben betrekking op verschillende tijden en situaties.  
Theologen onderscheiden daarom Jesaja, tweede Jesaja (Deutero-Jesaja) en derde 
Jesaja (Trito-Jesaja), omdat de echte namen van de laatste twee niet bekend zijn. 
 
De woorden uit het derde deel (hfst. 56-66) van het Jesaja-boek die we gehoord hebben, 
zijn anders en van veel later dan die in de eerste twee delen van het boek Jesaja. 
Het volk wordt hier niet meer waarschuwend en bestraffend toegesproken. De balling-
schap in Babylon is namelijk inmiddels voorbij. De situatie is ten goede gekeerd. De 
ballingen zijn weer terug in Israël en krijgen nu van een andere profeet troostende, 
bemoedigende woorden te horen.  
 
Deze andere, derde Jesaja-profeet spreekt over het diepe verlangen, dat alles weer 
beter en normaal wordt. Hij praat tot mensen van zijn volk dat grote ellende en nood 
heeft meegemaakt: oorlog, deportatie uit hun vaderland, onderdrukking.  Inmiddels zijn 
ze bevrijd door koning Cyrus uit Perzië. Ze konden weer naar huis terugkeren. Ze 
begonnen met de wederopbouw van hun huizen, van de stad Jeruzalem en de tempel 
en kregen daar alle steun voor door koning Cyrus. Maar ja, de sporen van de oorlog en 
de ballingschap waren er nog te zien en te voelen: verwoestingen in het land en in hun 
ziel. 
Na een oorlog duurt het lang en moet er veel gebeuren, voordat het weer enigszins 
“normaal” is. Dat was toen zo en dat is nu nog zo…ook straks, als de oorlogen in 
Oekraïne en in de Palestijnse gebieden voorbij zullen zijn. Ik zie de verschrikkelijke 
beelden van al die wrede verwoestingen. Ik besef dan, hoe snel iets kapot te maken is 
en hoelang het zal duren om te herstellen en op te bouwen. 
 
“Zie, ik schep een nieuwe hemel en een nieuwe aarde.” (V.17a) begint de profeet. 
 
Nou ja, als ik zeg “hemel en ….” - welk woord hoort daar bij? 
Ik weet dat velen zouden antwoorden “hel”: hemel en hel – zo hebben we het geleerd, 
dat zit diep in ons denken. Dat is diepzinnig en logisch, maar niet bijbels. 
De bijbel heeft het namelijk vooral over hemel en aarde. Die horen bij elkaar, zoals we 
dat immers ook elke keer in het Onze Vader bidden: “uw wil geschiede, gelijk in de hemel 
alzo ook op de aarde”. 
 
Ik probeer me voor te stellen, wat dat dan is “de hemel”. Is dat een plek daarboven waar 
ik ooit wil komen? – Ja, wat is de hemel eigenlijk?  
 
Ergens las ik zoiets als: “De hemel is niet alleen een plaats waar God woont, maar hemel 
staat ook voor kwaliteit”. Deze beschrijving bevalt me en helpt me verder: de hemel 
staat dus voor topkwaliteit van leefbaarheid, voor goedheid en gerechtigheid zoals God 
het bedoelt en wil. 
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Waarvoor zullen we bidden, dat de hemel nu naar ons op aarde komt, of dat wij later in 
de hemel komen? – Die vraag klinkt grappig, maar is heel serieus, merk ik. 
Want de gedachte “van de aarde in de hemel komen” lijkt bekender te zijn dan de 
beweging dat “de hemel naar de aarde komt”.  
 
En toch past juist die gedachte beter bij de bijbel en bij de boodschap van advent: dat 
Gods liefde en goedheid naar ons op aarde komt en ons - hier en nu - al in dit leven 
verandert en beter maakt en niet pas straks na dit leven en na de dood. 
Het gaat erom dat deze aarde leefbaarder wordt en dat we hier en nu al beter en 
liefdevoller met elkaar willen en kunnen leven. De bijbel is dus minder zweverig en meer 
aards dan we vaak denken. – En hoe onthoud ik dat en breng ik dat als predikant duidelijk 
genoeg over: dat het bijbels geloof niet met een zweverige schijnwereld, maar met onze 
aardse werkelijkheid te maken heeft. Want wat heb ik aan een geloof dat ergens ver 
boven mijn aardse leven zweeft? 
 
Wat betekent de hemel voor mij? - De hemel betekent voor mij de kans, dat akelige 
vastgeroeste patronen op aarde doorbroken kunnen worden. De hemel is voor mij 
bijvoorbeeld de gave die God ons geeft om de kloof tussen de 1% en de 99% te 
overbruggen: tussen hen die altijd tekortkomen en lijden en hen die veel te veel krijgen. 
 
Jesaja, of ja die zogenaamde derde Jesaja, geeft verschillende concrete voorbeelden, 
hoe zo’n verandering, hoe dat nieuwe en betere “normaal” eruit kan zien: 
- dat we op aarde meer kunnen jubelen en lachen in plaats van janken en schreeuwen, 
- dat je in een woning kunt trekken en dat die niet afgepakt wordt door andere mensen, 
bijvoorbeeld omdat zij zich dat kunnen veroorloven, woningnood voor niemand dus, 
- dat je je kunt voeden van het eten waar je voor gezorgd hebt en dat niemand het van 
je weg-eet (bijvoorbeeld tijdens een absurd gretig kerstdiner), 
- dat je kinderen (en kleinkinderen) die je gekregen hebt zonder zorgen in een wereld 
mogen opgroeien en leven – een wereld die niet chaotisch en ontregeld is, maar gezond 
en gezegend. 
 
We zullen misschien wat glimlachen over dat idealistische, onmogelijke beeld van Jesaja 
van de wolf en het lam die samen vegetarisch en vreedzaam dineren. 
Toch vind ik dit een prachtig, inspirerend beeld – en misschien moet je de geestige 
humor daarvan inzien van wolfachtige en schaapachtige mensen die samen om de tafel 
kunnen zitten en met elkaar van het goede leven kunnen genieten. 
 
En misschien moet je niet alleen de humor maar ook het diepe verlangen daarvan 
inzien. Zo’n diep verlangen naar vrede, een hemel op aarde, hadden die teruggekeerde 
ballingen uit Babylon. En wie heeft zo’n verlangen niet, ik heb het wel…dat het goed en 
beter mag worden in onze samenleving en in de wereld. Nee, ik vind dat visioen van de 
Joodse profeet niet onwerkelijk en zweverig. Ik vind zijn woorden hoopgevend en 
inspirerend, ja en ook “down to earth”, aards. 
 

II. 
En dat is Johannes de Doper, die andere profeet, ook: hoopgevend en inspirerend en 
aards. Ook Johannes verkondigt het hemelrijk op aarde. Ook hij heeft het over de 
noodzaak om te veranderen. Ook hij roept mensen op om om te keren in hun denken en 
doen, in hun gewoonten. Dat heeft hij zichtbaar gemaakt in een symbolische handeling, 
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in het reinigingsritueel van de doop in de Jordaan, teken van verandering en de nieuwe 
wereld van God die voor je opengaat. 
 
Mij valt op dat in het Johannes-evangelie verteld wordt dat Jezus ook mensen doopt. In 
het volgende hoofdstuk lezen we – vreemd genoeg – dat Jezus dat niet zelf deed maar 
zijn leerlingen. Kennelijk kun je dat allebei zo zeggen. 
De kerkvader Augustinus heeft daarover fijntjes opgemerkt: het komt blijkbaar op 
hetzelfde neer of Jezus iemand doopt of dat zijn leerlingen dat doen. Wie door een 
leerling van Jezus is gedoopt, is door Jezus zelf gedoopt. Wat we doen, kunnen we in 
de naam van Jezus doen. 
 
Ach ja, en dan kun je nog over discussiëren over het verschil van de betekenis van de 
doop van Johannes de Doper en de doop van Jezus en zijn volgelingen. Wat beter is, 
wat meer waarde heeft? – Dat is een kwestie van prestige, lijkt wel. 
 
Maar Johannes de Doper gaat daar niet in mee. Dat is zo sterk aan hem, dat hij Jezus 
niet als concurrent ziet, omdat die meer succes heeft en meer mensen aanspreekt. 
Johannes reageert niet jaloers en afgunstig, als zijn eigen leerlingen hem daarop 
aanspreken. 
Wat bij mij blijft hangen, wat mij aan het denken zet is dat kernachtige antwoord van 
Johannes de Doper: 
“Ik ben de Messias niet, maar ik ben voor hem uitgezonden.” (V.28b) - Zo druk 
Johannes de doper is om mensen tot omkeren en omdenken te bewegen, hij heeft er 
geen messias-complex van gekregen. Hij heeft niet de drang en het gevoel, dat hij de 
hele wereld moet redden en alle problemen moet oplossen. 
 
Het enige wat hij als zijn taak, als zijn roeping ziet, is om mensen te wijzen op de Messias 
en op het koninkrijk van God dat in deze wereld komt. En hij roept mensen op om zich 
daarop in te stellen, zich daarvoor echt klaar te maken. 
 
En om zijn bescheiden en beperkte rol helder en duidelijk te maken, komt ook Johannes 
de Doper met een beeld: “De bruidegom krijgt de bruid; de vriend van de bruidegom 
staat te luisteren en is vol vreugde over de stem van de bruidegom; welnu die vreugde 
is ten volle die van mij geworden; Hij moet groter worden en ik kleiner.” (V.29-30) 
Dat klinkt wel heel erg nederig, vindt u niet? – Of is het valse bescheidenheid? 
Dat is typisch zo’n zin waarmee je mensen vertelt dat ze zichzelf niet zo belangrijk 
moeten achten. Mensen kunnen daar gebogen van lopen, somber van worden of bang. 
– Deze woorden van Johannes de Doper zijn gemakkelijk mis te verstaan. 
 
Maar het kan natuurlijk ook dat iemand die zoiets kan zeggen, geen last heeft van een 
messiascomplex of een minderwaardigheidscomplex, van een opgeblazen ego. 
 
Mij lijkt Johannes de Doper een bescheiden mens die zich bewust is van zijn beperkte 
rol, van zijn taak en daar juist niet gebukt onder gaat. Hij mag wijzen op Gods koninkrijk 
en op iemand die als Messias belangrijker zal worden dan hij en dat vervult hem zelfs 
met vreugde. 
 
Zo leren we hem niet alleen kennen als een strenge barse profeet, die mensen de les 
leest, maar ook van zijn blijmoedige kant: hij is ook iemand die ons op Jezus wijst. 
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Zeker er komt veel op ons aan, maar gelukkig niet alles. Ja, ook wij mogen onze plek, 
onze rol vervullen in het koninkrijk van God, zelfbewust en bescheiden, blijmoedig en 
hoopvol. 
 
Misschien kan Johannes de Doper ons daarin een voorbeeld zijn om van te leren, dat 
nederigheid niet een zwakte maar ook een kracht kan zijn, en dat ik niet angstvallig voor 
mijn eigen positie hoeft te zorgen, maar naar een ander kan verwijzen en hem alle eer 
van harte gun. 
“Hij moet groter worden en ik kleiner” – niet als zure plicht maar uit pure vreugde om 
Jezus Christus de ruimte en aandacht te geven. 
 
Deze derde Adventszondag wordt in het Latijn zondag Gaudete genoemd (verheugt 
jullie). 
De twee profeten – de derde Jesaja en Johannes de Doper, willen in ons de vreugde en 
hoop aanwakkeren op Hem die in ons leven komt: de Messias van Gods hemelrijk op 
aarde.  De kracht van die hoop en die vreugde wens ik eenieder van ons van harte toe. 
 
Amen. 
 
 
     
Muziek: C.Saint-Saëns (1835-1921)  “De Zwaan" uit "Le Carnaval des Animaux"  
 
 
Open Ruimte  
        
Gebed en Onze Vader (oude vertrouwde versie)      
 
Waar we te veel ruimte innemen van een ander,  
God, laat ons ervan bewust worden en anderen de plek gunnen om zich te ontwikkelen 
om een warm en veilig thuis te vinden. 
 
Waar we anderen bewust of onbewust middelen wegnemen om vrij te leven en genoeg 
te eten, God, leer ons om rechtvaardig te delen 
 
Waar we bang zijn om tekort te komen, te weinig aandacht en erkenning te krijgen, 
God, maak ons dan wijs en bescheiden, om iemand anders aandacht en erkenning te 
gunnen en niet jaloers en afgunstig worden., 
 
Waar mensen lijden en ellende en nood ondervinden naast ons of in de wereld, 
God, help ons om mee te kunnen leven en te begrijpen. 
 
Wanneer we anderen zien die wanhopig zijn en de toekomst somber inzien, 
wanneer we iemand zien die verdrietig of kwetsbaar of in moeilijkheden zit, 
God, laat ons dat aanvoelen en licht en vreugde brengen in haar / in zijn leven 
zo goed we kunnen – in deze feestdagen en ook daarna. 
 
God, in de stilte denken we en bidden we, wat in ons zelf opkomt: 
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zorg en dankbaarheid, misschien voor iemand voor wie we kracht en vertrouwen 
wensen. 
 
…stilte… 
 
 Onze Vader die in de hemel zijt! 
 Uw naam worde geheiligd. 
 Uw koninkrijk kome. 
 Uw wil geschiede, 
   gelijk in de hemel alzo ook op de aarde. 
 Geef ons heden ons dagelijks brood. 
 En vergeef ons onze schulden, 
   gelijk ook wij vergeven onze schuldenaren. 
 En leid ons niet in verzoeking, 
 maar verlos ons van de boze. 
 Want van U is het koninkrijk 
   en de kracht en de heerlijkheid  
 - in eeuwigheid. AMEN. 
 
 
Collecten 
 
 
Zingen “Zal er ooit een dag van vrede”    462:1,2,3,5 
 
 
Zegen (samen)         
 
God, ga met ons en met onze wereld mee in de komende week, 
nu we samen de zegen uitspreken voor elkaar en voor anderen:  
 
 
De Eeuwige zegent je en behoedt je!  
De Eeuwige doet zijn aangezicht over je lichten  
 en is je genadig!  
De Eeuwige verheft zijn aangezicht over je  
 en geeft je vrede!         
 
 
Zingen “Gezegend gaan we nu van hier…Amen”    Zingenderwijs 57 
  = melodie van 273 “Loof God die zegent al wat leeft” 
 
 Gezegend gaan wij nu van hier, 
 en God gaat met ons mee 
 en geeft ons moed en levenskracht, 
 zo gaan wij niet alleen.  Amen. 
 
 
Doven van kaarsen 
 


